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Vážení spoluobčané, milí čtenáři, 

prostřednictvím našeho Zpravodaje se můžete dočíst 
zajímavosti i informace z naší obce nebo okolí.  

Zhotovitel pro místní rozhlas byl vybrán ze tří nabídek. Firmy 
jsme znovu oslovili, aby nabídky byly aktuální a dalo se vybírat. 

Po skončení zimního období se za účasti obyvatel obce, ať už 
hasič nebo nehasič, uskutečnilo uklízení Veselice. Trasa byla od 
Bačalek až do Domousnic. Uklízely se i další úseky jako Malá 
Strana, cesta k chatám, cesta okolo vodárny. Posbíralo se velké 
množství různorodého odpadu. Ovšem co naplat - za pár dnů už 
bylo v příkopech odhozeno několik plechovek a jiného odpadu. 
Tady děkuji všem, kteří sbírali ten nepořádek. 

V posledním vydání jsme se dočetli ve zprávě policie o počtu 
dopravních nehod v katastru naší obce, věřím, že všichni jezdíte 
pokud možno opatrně. Ovšem opatrnosti nikdy nezbývá, je třeba 
dávat pozor i na chodce, hlavně na pohyb dětí na vozovce. 

Další věc, na kterou dostávám dost často otázku je budova 
váhy. Po delší době bylo obnoveno již v minulosti zrušené 
Zemědělské družstvo Mír se sídlem ve Březně v likvidaci. Proto 
jsme oslovili likvidátora a seznámili ho s naším problémem. V době 
uzavírky Zpravodaje je podepsána a odeslána nová kupní smlouva 
na tuto stavbu. Věřím, že v dohledné době bude váha stojící na 
pozemku obce přepsána i na Katastr. úřadě jako majetek obce. 

Ve středu 30. dubna se na prostranství dětského hřiště 
uskutečnilo setkání malých i velkých čarodějnic a čarodějů. I přes 
příznivé počasí se dětí sešlo o dost míň než obvykle. Vím, každý už 
má svůj program. I tak děkuji všem, kteří si přišli zasoutěžit. 
Poděkování patří organizátorům sboru pro občanské záležitosti. 

Závěrem vám všem přeji hodně zdraví, krásné prožití letního 
času a krásnou dovolenou. 

Miroslav Pažout 
starosta obce

       červen    2025● 64 



PLNĚNÍ ROZPOČTU OBCE A HOSPODAŘENÍ ZA ROK 2024

PŘÍJMY:   

Název  rozpočet Kč skutečnost Kč 

Daň z příjmu fyzických osob placená plátci 290 000,00 406 896,33 

Daň z příjmu fyzických osob placená poplatníky 14 000,00 30 328,44 

Daň z příjmu fyzických osob vybíraná srážkou 52 000,00 94 287,67 

Daň z příjmu právnických osob 430 000,00 584 308,31 

Daň z příjmu právnických osob za obce 65 000,00 67 450,00 

DPH  910 000,00 1 172 068,64 

Poplatek - odnětí poz. - lesní zákon   476,80 

Poplatek ze psů 1 650,00 1 770,00 

Poplatek za likvidaci TKO 125 000,00 151 500,00 

Správní poplatky 1 000,00   

Daň z hazardních her 13 350,00 4 853,69 

Příjmy z hazardních her   13 737,22 

Příjmy z tech. hazardních her   6 731,64 

Daň z nemovitosti 220 000,00 410 426,05 

Daňové příjmy celkem 2 122 000,00 2 944 834,79 

Neinvestiční dotace na volby   39 278,95 

Neinvestiční přij. dotace ze SR na správu 56 400,00 57 400,00 

Přijaté dotace celkem 56 400,00 96 678,95 

Pitná voda – vodné 310 000,00 321 700,00 

ECO – COM – zpětný odběr 25 000,00 17 475,00 

Správa - poskytnuté služby, výrobky   500,00 

Správa – pronájem pozemků 8 000,00 7 342,00 

Správa - pronájem ostatních nemovitých věcí   1 800,00 

Úroky z vkladů 3 600,00 2 887,37 

Nedaňové příjmy celkem 346 600,00 351 704,37 

CELKEM PŘÍJMY 2 525 000,00 3 393 218,11 

  

      

VÝDAJE: 

Název  rozpočet Kč skutečnost Kč 

Silnice 36 000,00 18 600,00 

Pitná voda 576 550,00 61 936,52 

Základní školy 45 000,00 27 000,00 

Místní rozhlas 7 500,00   

Záležitosti kultury 26 000,00 29 812,00 

Veřejné osvětlení 135 000,00 59 245,65 

Pohřebnictví 352 500,00   

Sběr a svoz nebezpečných odpadů 20 000,00 13 900,48 

Sběr a svoz komunálního odpadu 135 000,00 143 294,47 

Sběr a svoz ostatních odpadů 115 000,00 98 265,32 

Péče o vzhled obcí a veř. zeleň 55 000,00 52 662,00 

Krizová opatření 5 000,00   

Požární ochrana (dobrovolná část) 40 000,00 43 564,00 

Zastupitelstva obcí 313 300,00 305 042,00 

Volby do zastupitelstva kraje, senátu   24 596,94 

Volby do EP   14 682,00 

Činnost místní správy 323 500,00 314 765,98 

Služby peněžních ústavů 2 000,00 1 319,20 

Pojištění  21 150,00 27 863,00 

Ostatní finanční operace 66 500,00 67 450,00 

CELKEM VÝDAJE 2 275 000,00 1 303 999,56 
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Rozpočet byl během roku opraven osmi 
rozpočtovými opatřeními a šesti změnami 
rozpisu rozpočtu.  

Hospodaření obce v roce 2024 skončilo 
přebytkem ve výši 2 089 218,55 Kč, který vznikl 
díky neuskutečněné realizaci výstavby části 
vodovodního řadu do chatové oblasti. 

Kompletní výsledky hospodaření za loňský rok 
společně s výsledkem přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2024 jsou zveřejněny v Závěrečném 
účtu obce, který je vyvěšen na úřední desce. 

 
 

Marcela Šafránková 

ROZPOČET OBCE NA ROK 2025

PŘÍJMY:  

Název Kč 

Daň z příjmu fyzických osob ze závislé činnosti 395 000,00 

Daň z příjmu fyzických osob ze samostatné činnosti 25 000,00 

Daň z příjmu fyzických osob z kap. činnosti 95 000,00 

Daň z příjmu právnických osob 565 000,00 

Daň z příjmu právnických osob za obce 65 000,00 

DPH 1 100 000,00 

Poplatek ze psů 1 700,00 

Poplatek za likvidaci TKO 160 500,00 

Správní poplatky 1 000,00 

Př. z daně z haz. her výj. d. d. th 5 500,00 

Př. z hazard. her od r. 2024 11 500,00 

Př. z tech. hazard. her od r. 2024 5 500,00 

Daň z nemovitosti 390 000,00 

Daňové příjmy celkem 2 820 700,00 

Neinvestiční přij. dotace ze SR na správu 57 400,00 

Přijaté dotace celkem 57 400,00 

Pitná voda – vodné 350 000,00 

ECO – COM – zpětný odběr 20 000,00 

Správa – pronájem pozemků 8 000,00 

Úroky z vkladů 3 900,00 

Nedaňové příjmy celkem 381 900,00 

CELKEM PŘÍJMY 3 260 000,00 

ČLENĚNÍ NA PARAGRAFY   

VÝDAJE:  

Název Kč 

Silnice 25 000,00 

Pitná voda 1 596 500,00 

Základní školy 45 000,00 

Místní rozhlas 350 000,00 

Záležitosti kultury 26 000,00 

Veřejné osvětlení 75 000,00 

Pohřebnictví 1 002 500,00 

Sběr a svoz nebezpečných odpadů 16 000,00 

Sběr a svoz komunálního odpadu 150 000,00 

Sběr a svoz ostatních odpadů 100 000,00 

Péče o vzhled obcí a veř. zeleň 56 000,00 

Nespecifikované rezervy 5 000,00 

Požární ochrana (dobrovolná část) 42 500,00 

Zastupitelstva obcí 305 000,00 

Činnost místní správy 662 000,00 

Služby peněžních ústavů 1 500,00 

Pojištění  25 000,00 

Ostatní finanční operace 60 500,00 

CELKEM VÝDAJE 4 543 500,00 

Marcela Šafránková 
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INFORMACE ZE ŽIVOTA V NAŠÍ OBCI 

Mnoho obcí a měst se 
každoročně zapojuje do akce 
„Ukliďme Česko“ a tak se  
i letos připojila neoficiálně 
také naše obec a vyzvala lidi  
k akci „Ukliďme si Veselici – 
spojme opět síly pro dobrou 

věc a k prospěchu nás všech.“ 
Po zimním období tmy tu máme opět jaro  

a s ním i příchod této tradiční akce. A tak jako 
mnoho z nás s příchodem jara uklízí své domovy, 
tak je potřeba uklidit i prostor kde žijeme, prostředí 
naší vesnice. 

Všichni samozřejmě máme spoustu práce  
u nás doma a na našich zahradách, a proto je 
krásné, že si tolik lidí opět našlo čas i na tuto 
společnou akci a na touto formou strávený čas. 

V sobotu ráno 29. března 2025 jsme se  
s radostí a nadšením sešli v 8 hodin a rozdělili si 
jednotlivé části naší obce a vybaveni potřebnými 
pomůckami jsme se vydali vstříc sbírání odpadu. 
Zastoupení měli téměř všechny věkové kategorie, 
ale snad nejvíce bylo dětí ve věku MŠ a ZŠ, což byli 
opravdu velcí pomocníci, kteří se dostali i do míst, 
kam se my dospělí často ani nedostaneme. Je 
skvělé, že je jejich rodiče k této společné akci 
vedou.  

V některých částech naší obce jsme byli 
překvapeni množstvím nedopalků od cigaret. A až 
nyní, když píši tento příspěvek, jsem zjistila, že 
letošní oficiální akce „Ukliďme Česko“ byla 

podpořena společností NEVAJGLUJ a.s. a dokonce 
vyhlásila na letošní jaro soutěž „Vajglobraní 2025“. 
Hlavním cílem této soutěže bylo motivovat širokou 
veřejnost ke sběru tohoto nejčastějšího druhu 
odpadu a také zvýšit povědomí o negativním 
dopadu cigaretových nedopalků na životní 
prostředí. Takový nedopalek vlastně není papír, jak 
by se mohlo zdát, ale jedná se o druh plastu, který 
se v přírodě rozkládá cca 15 let a rozhodně patří do 
popelnice a ne jinam. 

Zajímavé je, jaké množství odpadků se 
každoročně v rámci této akce posbírá. Tak i letos 
jsme všichni společnými silami osvobodili naši obec 
od předmětů, které do naší krajiny nepatří  
a dohromady posbírali cca 8 pytlů s odpadem.  

S tímto venkovním úklidem souvisí i náš vnitřní 
úklid. Když chceme něco nového v našem životě, je 
potřeba nejdříve vyčistit  
a odpustit vše co si sebou 
vláčíme životem, 
abychom udělali prostor 
pro to nové. 

Úklid naší krásné 
vesničky a jejího okolí 
jako každý rok zaštiťuje 
Zastupitelstvo obce 
Veselice se Sborem 
dobrovolných hasičů. 
Děkujeme všem, kteří se 
zúčastnili úklidu  
a vnímám, že společné 
aktivity, pomáhají 
semknout všechny, kteří 
zde žijí. 

 
 Monika Suková 

Hokejová liga :

Hokejové derby Veselice - Domousnice jsme 
zahájili v září loňského roku na zimním stadionu  
v Jičíně, kde jsme až na jeden, a to ten úplně 
poslední zápas v Mladé Boleslavi, odehráli celou 
sezonu. Námi do té doby využívaný stadion  

v Nymburce se město rozhodlo z důvodu téměř 
havarijního stavu zbourat, a poté na stejném místě 
postavit stadion nový. Byli jsme poslední parta, 
která si na něm 30. 3. 2024 ještě zahrála, po nás již 
začalo postupné vyklízení. Stadion byl starý, co 

4



nebylo úplně rozbité, tak se pomalu a jistě 
rozpadávalo. Kvalita ledu nevalná, ale když od mala 
hokejově vyrůstáte na rybníku, tak se s tím 
vyrovnáváte celkem v pohodě. Jezdili jsme tam rádi 
a vzpomínky nám nikdo nevezme.  

V současné době jsou práce na novém 
stadionu v plném proudu. Otevírat by se měl ještě 
letos na podzim. Zbourání "našeho" stadionu byl 
trošku problém, museli jsme si zajistit novou 
"domácí" ledovou plochu. Rozumnou dojezdovou 
vzdálenost splňovaly stadiony samozřejmě v Mladé 
Boleslavi, kde ale přesto, že tam jsou dvě ledové 
plochy, tak si zajistit pravidelný termín je vzhledem 
k naplněnosti dosti nereálné. V úvahu připadaly 
ještě stadiony v Turnově, Benátkách n. J. a v Jičíně. 

Právě Jičín byl hned druhou volbou a naštěstí 
se nám podařilo tam domluvit. Takže každou 
druhou sobotu jsme mohli pravidelně od 21:15 do 
22:30 rozehrát naše derby zápasy. Čas bychom si 
někteří dokázali představit o něco dřívější, ale jinak 
snad vládla spokojenost. Důkazem toho je vždy 
slušná účast na občas i lehce vypjatých zápasech. 
Mezi svátky jsme mimo zaběhlé termíny opět 
domluvili led tak, abychom potěšili hlavně děti, ale  
i ostatní rodinné příslušníky a kamarády. Všichni si 
mohli jak je libo zkoušet piruetky, kroužit ve volném 
stylu  a také si třeba zahrát i malý hokej. Všem, co 
mezi nás přišli, děkujeme a těšíme se snad opět 
příště. 

Luboš Hrdý

Novoroční pochod

Na letošní, už 15. ročník Novoročního 

pochodu okolím obce Veselice, se dostavilo 49 

účastníků s 8 psy. Od obecního úřadu jsme krátce 

po půl druhé, za krásného slunečného počasí, 

vyrazili kolem bytovek, směrem na Vlčopolskou 

magistrálu, po ní do lesa Křižánek a okruhem zpět 

hlavní lesní cestou k chatám, kde bylo, jako 

pokaždé, připraveno pojízdné ohniště  

a občerstvení. Opekli jsme si uzeninu, zahřáli se 

čajem, popovídali si o tom, co nás čeká v novém 
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roce a někteří si dokonce stanovili určitá 

předsevzetí. Doufáme, že se v příštím roce na této 

akci opět sejdeme a dozvíme se, zda se tyto 

mnohdy nelehké cíle podařilo splnit.  

Organizátoři děkují manželům Bulířovým za 

půjčení hrnce pro ohřev čaje a SDH Veselice za 

finanční příspěvek. 

 

Eva Konývková

MALÉ OHLÉDNUTÍ ZA POCHODY

Každý rok se někteří z nás vydávají na 
Novoroční pochod, který v naší obci pravidelně 
připravují manželé Konývkovi. Po zdolání kilometrů 
pochodu pro nás mají vždy připravené zázemí, kde 
se společně občerstvíme, pobavíme a zakončíme 
tak společně první odpoledne nového roku.  

A kam sahá historie pochodů? Nechci čtenáře 
zatěžovat širokou historií pochodů, ale můžeme si 
říci, že myšlenkový počátek pěší turistiky můžeme 
najít již v období renesance. V období romantismu 
vzrostl zájem o procházky v přírodě. Procházky byly 
zprvu zálibou šlechty, učenců a především umělců. 
Jedním z našich prvních ,,turistů“ byl i český 
romantický básník Karel Hynek Mácha. K rozvoji 
turistiky jako takové došlo v 19. století a napomohl 
tomu i průmyslový rozvoj společnosti, kdy velký 
význam pro rozvoj turistiky měla i železnice, která 
umožnila přístup do vysokohorských oblastí či 
vzdálených míst. V českém prostředí se turistika 
začala rozvíjet v první polovině 19. století 
organizovanými výlety uzavřených společností 
nebo jednotlivců, např. v období poslední 
fáze národního obrození zejména ve vzdělaných 
vrstvách. Například Josef Kajetán Tyl byl horlivým 
turistou pořádajícím výlety za památkami slavných 
dob naší minulosti, jako byly hory Říp, Blaník či 
Radhošť. První českou organizací propagující 
tělesný pohyb byl Sokol, jehož stanovy uváděly  
i konání výletů. Oficiální historie české turistiky se 
začala psát 11. června 1888, kdy byl založen Klub 
českých turistů (KČT). Jeho předsedou byl zvolen 
známý cestovatel, milovník přírody a demokratický 

veřejný činitel Vojtěch Náprstek. Mezi hlavní aktivity 
klubu patřila výstavba turistických chat, rozhleden, 
úprava a značení turistických tras, tvorba 
turistických map a dalších zařízení pro veřejnost, 
jako byla např. Petřínská rozhledna. 

Výrazné změny ve formě pěší turistiky nastaly 
po první světové válce – dá se hovořit o první vlně 
bouřlivého rozvoje turistiky a cestování. Turistika se 
stala častěji vyhledávanou aktivitou ve volném 
čase, rozšířila se skautská a trampská hnutí. V roce 
1918 je KČT přejmenován na Klub 
československých turistů. Během druhé světové 
války byla činnost KČT silně omezena, práce na 
značení cest a objevování nových turisticky 
zajímavých míst ale neustala. KČT formálně zrušen 
nebyl. Stal se útočištěm členů rozpuštěného Sokola 
a Junáka a zůstal jedním z mála ohnisek národního 
života. Zcela obnovil svou činnost po roce 1945, 
kdy můžeme mluvit o velkém rozvoji turistiky. V roce 
1990 došlo k obnovení KČT a bohaté činnosti.  
V dnešních dnech sdružuje asi čtyřicet tisíc členů. 

Toliko z malého nahlédnutí do historie 
pochodů. Každým rokem se jen v České republice 
koná celá řada pochodů a výšlapů do krásných 
míst, která nás obklopují. Při těchto akcích spojíme 
příjemné s užitečným. Jsme v přírodě, na čerstvém 
vzduchu, poznáváme krásná místa, a zároveň 
uděláme něco i pro své zdraví. A tak se budu s Vámi 
těšit na další novoroční pochod okolím naší 
vesničky. 

 
Martina Jakubcová
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA: LEDEN - ČERVEN 2025 
Výročí
70 let 30. dubna Milan Legner 

 24. června Ján Bobka 

60 let 23. května Vlastimil Havránek  

45 let 24. března Tereza Pažoutová 

40 let 30. března Jakub Runčík 

35 let 25. dubna Barbora Němcová 

30 let 27. dubna Šimon Šafránek 

15 let   4. ledna  Daniela Matoušková 

23. června oslaví 35 let společného života 
                  Jana a Václav Buckovi 

19. června oslaví své 80. narozeniny pan Ladislav 
Matoušek, rodák z Veselice a dlouholetý 
přispěvatel našeho Zpravodaje. Do dalších let 
přejeme všechno nejlepší, hodně zdraví a pohody. 

 Redakční rada 

Narozen  
Dne 26. března 2025 Šimon Petr, Veselice 20. 

Přihlášeni 
Petra, Pavel, Jakub a Adam Husákovi, Veselice 21. 

Zemřel 
Dne 11. ledna, ve věku 45 let, pan Jiří Kodrik, 
Veselice 20. 

Marcela Šafránková 

ČTENÁŘSKÉ DOPISY A OHLASY

Dne 13.7. 2025 uplyne 41 let od doby, kdy nás 
opustila paní Marie Dovolová.  

Dne 31. 7. 2025 to bude již 7 let kdy nás navždy 
opustila paní Hana Pelikánová a za měsíc, 
 30. 8. 2025, pan Luboš Pelikán. 

Kdo jste je znali a měli rádi, věnujte jim tichou 
vzpomínku.           Děkujeme.  

Luboš a Hana s rodinou. 

Dne 18. 6. 2025 uplyne 10 let od úmrtí naší 
dcerky Lucky Jakubcové.  

Kdo jste ji znal, vzpomeňte společně s námi.   

S láskou stále vzpomínají  
bráška Vojta, rodiče, rodiny  

Bíškova a Jakubcova. 
 
 

INFORMACE Z ČINNOSTI OÚ VESELICE

✓ ZO schválilo střednědobý výhled rozpočtu 
pro roky 2024 - 2026, výhled je vyvěšen na 
internetových stránkách obce. 
 

✓ ZO schválilo OZV o místním poplatku za 
obecní systém odpadového hospodářství, výše 
sazby poplatku za svoz TKO je 1 100,- 
Kč/poplatník/rok. Poplatek je splatný do 31. 3. 
daného roku. 
 

✓ Odečítání stavu vodoměrů provedli  
u jednotlivých odběratelů dne 11. 1. 2025  
J. Ďoubalík a M. Ďoubalík. Předpis částek a způsob 
úhrady byl uveden na webových stránkách obce. 
Ke dni 9. 5. byly téměř všechny částky uhrazeny. 
Cena vodného od 1. 1. 2025 činí 30 Kč/m3. 
 

✓ ZO schválilo rozpočet na rok 2025 na 
paragrafy jako schodkový.  
 

✓ ZO schválilo dohody o provedení práce 
pro oblast hospodářské agendy obce a údržbu 
veřejné zeleně pro rok 2025. 
 

✓ ZO projednalo žádost paní I.J. ve věci 
rozhodnutí ohledně prodeje pozemků v K. Ú. obce 
Petkovy-Čížovky. Jedná se o pozemky ve 
vlastnictví obce Veselice, parc. č. 951/3 (jiná 

plocha) a parc. č. 951/5 (orná půda) o celkové 
výměře cca 1/3 ha. V této věci nebylo dosud 
rozhodnuto. 
 

✓ ZO projednalo a schválilo inventarizační 
zprávu o provedené inventarizaci majetku za rok 
2024. Při inventuře majetku obce ve dnech  
18. 12. 2024 až 31. 1. 2025 nebyly zjištěny žádné 
rozdíly.  
 

✓ ZO projednalo a schválilo vnitřní směrnici 
upravující zásady a postupy obce Veselice při 
výběrových řízeních a zadávání veřejných zakázek 
malého rozsahu.  
 

✓ ZO schválilo závěrečný účet obce za rok 
2024 spolu se zprávou o výsledku přezkoumání 
hospodaření obce za rok 2024 bez výhrad. 
 

✓ ZO projednalo a schválilo předloženou 
Účetní závěrku za rok 2024 spolu se zprávou 
o výsledku přezkoumání hospodaření krajským 
úřadem a inventarizační zprávou. 
 

✓ ZO projednalo a schválilo žádost  
o pronájem prostor bývalé knihovny panem F.B. 
Smlouva bude uzavřena od 1. 6. 2025 na dobu 
neurčitou. 
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✓ ZO projednalo a schválilo vybudování 
nového veřejného rozhlasu v obci. Ke dni uzavírky 
Zpravodaje obec obdržela nabídky od tří firem. 
Cenové nabídky jsou téměř totožné. Po zjištění 
referencí v okolních obcích bude vybrána firma, 
která nový veřejný rozhlas vybuduje. 
 

✓ K 9. 5. 2025 nemá zaplaceno poplatek za 
TKO celkem 36 osob – 22 osob s trvalým pobytem 

a 14 majitelů nemovitostí určených k rekreaci nebo 
nemovitostí, ve kterých nemá nikdo platný trvalý 
pobyt. Poplatek za psa nemá uhrazen sedm 
majitelů za devět psů. Celkově obec eviduje dlužné 
poplatky ve výši 42 100 Kč. 

 
 

Marcela Šafránková 
Miroslav Pažout

HOUBY NAŠICH LESŮ

Zdravím čtenáře Zpravodaje Veselice  
a přicházím se svým pravidelným mykologickým 
okénkem. Loňská sezóna byla celkem bohatá, 
zejména se dařilo hřibovitým druhům, ze kterých 
jsme nejvíce sbírali hřiby pravé. Oproti 
předcházejícím rokům jich bylo více než většinou 
nejhojnějších hřibů hnědých lidově 
pojmenovávaných jako poddoubák, jinde 
podborovák, slaďák nebo hřib panský apod. 

Mezi takzvané hřiby pravé patří, asi nejčastější 
z "praváků", hřib smrkový, který roste zejména pod 
smrky, jak už jeho druhové jméno ostatně 
napovídá, ale dokáže se napojit i na listnáče (buk, 
dub, bříza ap.). Dalším rovněž častým zástupcem 
"praváků" je hřib dubový (neplést s hřibem hnědým, 
kterému se někde říká poddoubák), který je vázaný 
zejména na duby. Mezi praváky patří i vzácnější 
hřib borový, navázaný zase na borovice a hřib 
bronzový, kterému se daří v teplejších doubravách. 
Někteří mykologové rozlišují ještě další druhy 
pravých hřibů jako: hřib habrový, nebo hřib 
hnědofialový, ale jiní je považují jen za formy, či 
varianty výše zmíněných druhů. Ostatně moderní 
výzkum DNA přináší spoustu nových poznatků, díky 
nimž dochází k přejmenovávání, k přeřazování 
mezi jednotlivými rody, sjednocování více druhů  
a vznik nových druhů, rodů či čeledí. Ale to běžného 
houbaře samozřejmě nemusí zajímat. 

Co by ale mohlo a často i mělo zajímat  
i obyčejného milovníka hub, jsou nové poznatky  
o jedovatosti či jedlosti některých druhů. Tak 
například výborná a v kuchyni ceněná Bedla vysoká 
má své dvojníky: Bedlu červenající a Bedlu 
zahradní. A právě u Bedly zahradní byly 
zaznamenány nebezpečné alergické reakce, proto 
byla zařazena mezi nebezpečné druhy. Ten, kdo se 
nehodlá vzdát konzumace bedly vysoké, stačí 
vědět, že Bedla zahradní roste na kompostech, 
případně v jejich blízkosti na zahradách a po 
poranění její dužnina červená. Někteří zahrádkáři 
však vyvážejí rostlinné zbytky do lesa, takže je 
dobré být ostražitý i tam.  

Existují houby, které v minulosti byly 
považovány za jedlé a ve starších atlasech se  
u nich dočtete, že JSOU jedlé, byly přeřazeny mezi 
nejedlé nebo dokonce jedovaté! 

Nejznámější příklad je čechratka podvinutá,  
u které byly asi v sedmdesátých letech minulého 
století zjištěny látky, které mohou způsobit silnou 
alergickou reakci imunitního systému a rozpad 
červených krvinek. Přitom v dobách socialismu byla 
přezdívána "houbou pětiletky" a byla považována 
za výbornou gulášovou houbu. Vím o některých 

starších houbařích, kteří nevzali tento poznatek na 
vědomí a dodnes čechratku vesele konzumují. 

Podobný osud stihnul teprve před pár lety 
některé druhy čirůvek. Například čirůvku zemní 
nebo mezi znalci opěvovanou čirůvku zelánku.  
U nich bylo zjištěno, že pokud se konzumuje  
v kratších časových intervalech víckrát po sobě,  
v těle se ukládá látka způsobující rozpad příčně 
pruhovaného svalstva.  

Nejčastější příčinou otrav v České republice 
bývá Muchomůrka tygrovaná. Lidé ji zaměňují za 
velmi chutnou jedlou Muchomůrku růžovku. Ne, že 
by jsme byli tak špatní v rozlišování těchto 
muchomůrek, ale problém je, že oba dva druhy 
rostou současně na stejných místech a pokud jsou 
plodnice mladé a nemají vyvinuté všechny určovací 
znaky, lehko skončí v košíku dobrého znalce 
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Muchomůrky růžovky, nehledě na to, že ten kdo ji 
sbírá dlouhá léta už tolik neprohlíží každou plodnici. 

Nechtěl jsem tímto článkem nikoho postrašit 
nebo odradit od poznávání pestrého světa hub, ale 
jen upozornit na to, že pokud chceme zkoušet něco 

nového, je nutné být vždy opatrný a nestačí, že jíme 
jen ty houby, které bezpečně poznáme, ale musíme 
mít na zřeteli, že poznatky se neustále vyvíjejí. 
S pozdravem 

Stanislav Tutka 

HOUBOVÉ MATJESY = HOUBOTJESY

Taky se vám na vrcholu houbařské sezóny 
stává, že houby máte nasušené, zavařené se už 
nevejdou do spíže (...stejně už ani nemáte volné 
lahve).  

Nevíte, co uvařit, neboť smaženici si nemůžete 
ani představit, houbové řízečky už odmítáte 
obalovat a houby na smetaně byly v poslední době 
už taky až příliš často?!  

Nezoufejte, já vám na těchto stránkách 
poskytnu další, velmi jednoduchý, zajímavý a jak 
doufám i chutný způsob, jak můžete tento dar lesa 
připravit!  
 
 
 
 

HOUBOTJESY 

1 kg očištěných, nakrájených 

 a povařených hub 

 6 cibulí nakrájet na proužky 

 8 bobkových listů 

 2 polévkové lžíce soli 

 10 kuliček pepře 

10 kuliček nového koření 

200 ml oleje 

 
 
 
 
 

Začneme jak jinak než úspěšným sběrem hub.  
V původním receptu je napsáno, že potřebujeme  
1 kg očištěných, na plátky nakrájených hub. Moje 
vylepšení spočívá v tom, že použijeme jen hlavičky 
(když se nám opravdu zadařilo, tak to není vůbec 
problém) a nakrájíme je na větší kousky, kostičky  
a trojúhelníčky, podobně jako na smaženici. 
Nakrájené houby povaříme v osolené vodě 15 až 
20 minut. Scedíme je a necháme vychladnout. 
Mezitím si nakrájíme 6 středně velkých cibulí na 
proužky. Do cibule přidáme 8 bobkových listů,  
10 kuliček pepře, 10 kuliček nového koření, dvě 
polévkové lžíce soli a to zalijeme 200 ml řepkového 
oleje. Všechno smícháme až se sůl rozpustí a vše 
se krásně spojí. Vychlazené houby zalijeme 
připravenou směsí, dobře promícháme  
a uzavřeme. 

A teď přichází nejtěžší část receptu... Necháme 
houbotjesy 5 dní, za každodenního promíchání, 
pěkně odpočívat. Doporučuji tuto dobu opravdu 
dodržet, aby jste se dočkali výsledné chuti. 

Musím se přiznat, že já sama jsem to 
nevydržela a každý den, kdy jsem poctivě míchala 
jsem i ochutnávala... Než jsem se dočkala toužebně 
očekávaného pátého dne, zbyla nám asi jen půlka 
houbotjesů.  

Radím VYDRŽET! Každý den jsou lepší a 
lepší... S nejvyšším sebezapřením jsem se dostala 
na den sedmý…. 

Nastal konec sběru a už jsem recept nepoužila 
znovu. Ale musím říct, že si často na hobotjesy 
vzpomenu a tím pádem se ještě víc těším na 
nadcházející sezónu a doufám, že bude velmi 
úspěšná. 

Dobrou chuť! A jestli recept vyzkoušíte, dejte 
nám do redakce vědět, jestli chutnalo. 

Alena Rysová
 

NA ZPRAVODAJ PŘISPĚLI OD 25. 11. 2024 DO 5. 5. 2025 

Matouškovi (Židněves) 200 Kč, Vojtíšek M. (Liberec) 300 Kč, Cidlina J. 303 Kč, Matějková M. 200 Kč, 
Šolcová V. (Řepov) 100 Kč, Michnová J. (Řepov) 100 Kč, Novákovi 50 Kč, Legnerová A. 200 Kč,  
Fischer P. (Praha) 200 Kč, Ing. Runčíková H. 300 Kč, Rys M. 378 Kč, Berglová M. (Ml. Boleslav) 100 Kč, 
Jakubcová V. 200 Kč, Zaplatílková Dagmar (Tanvald) 200 Kč, Ďoubalíkovi 400 Kč, Buckovi 100 Kč,  
Jírovec P. 300 Kč, Červovi 400 Kč, Havránek V. 100 Kč, Srb Z. 300 Kč, Rýdlovi (č. p. 28) 200 Kč,  
Hrdý R. 100 Kč, Masák M. 205 Kč, Rotová M. (Řitonice) 200 Kč, Najmanová M. (Dol. Bousov) 100 Kč, 
Vraštilová J. 100 Kč, Pažoutová J. 126 Kč, Křeček Bohumil (Řitonice) 200 Kč, Navrátilovi 225 Kč,  
Sukovi 500 Kč, Jansovi (Bulovka) 300 Kč. 

Všem přispěvatelům moc děkujeme!                                                                               Redakční rada
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MLADOBOLESLAVSKÁ ŽUPA ČESKOSLOVENSKÉ OBCE 

LEGIONÁŘSKÉ

Ve dnech 15.–17. ledna roku 1921 se 
v pražském Karlíně konal všelegionářský sjezd, 
jehož hlavním cílem bylo sjednotit legionářské hnutí 
v novém státě. Po návratu dobrovolnických 
kontingentů zahraniční armády z Francie, Itálie  
a Ruska vzniklo hned několik organizací a spolků, 
mezi nimiž panovala nelibá řevnivost i ideové 
neshody. Právě lednový sjezd měl skupinu 
bývalých dobrovolníků koncentrovat do jednotné 
organizace, která by dokázala bezpečně 
prosazovat jejich zájmy v nové republice a hájit 
principy, které vedly legionáře do zahraničního 
revolučního hnutí. Zároveň se měla stát oporou 
mladé československé demokracie. Stěžejním 
výsledkem sjezdu bylo usnesení, které ukládalo 
dosavadním spolkům ukončit svoji činnost a svolat 
sjezd nové všelegionářské organizace, kterou se 
22. května téhož roku stala na ustavující schůzi 
v Národním domě na Královských Vinohradech 
Československá obec legionářská (ČsOL).  
Mladá Boleslav centrum legionářského dění pro 
severní Čechy 

V Mladé Boleslavi byla roku 1920 zřízena 
Odbočka Svazu čs. legionářů v Mladé Boleslavi, 
která se na základě pokynů pražských sjezdů 
v listopadu 1921 přejmenovala na Místní jednotu 
Československé obce legionářské v Mladé 
Boleslavi. Mimoto bylo město určeno i jako sídlo 
Župy Mladá Boleslav ČsOL.  

Župa byla ve struktuře organizace pomyslným 
spojníkem mezi pražským ústředím a jednotami 
v geograficky určeném teritoriu. Jejím hlavním 
úkolem bylo koordinovat činnost jednot v regionu, 
šířit a propagovat hlavní teze a projekty z ústředí  
a v neposlední řadě měla i kontrolní funkci v oblasti 
hospodaření. 

Na základě pokynu z pražského ústředí začala 
mladoboleslavská jednota s organizačními 
přípravami od prosince 1921. Župa byla následně 
ustanovena 5. února 1922 zástupci jednot v hotelu 
Vysoký v Mladé Boleslavi. Přítomní delegáti 
vytvořili čtrnáctičlenný výbor v čele s předsedou 
Václavem Šulcem, místopředsedou Karlem 
Riegerem a jednatelem Emilem Federerem. Funkci 
pokladníka přijal Bohumil Bernat. Pozici předsedy 
v meziválečném období zastávali ještě Čeněk 
Drbohlav, od roku 1924 do roku 1933 Ludvík Hedl, 
jehož poté, až do likvidace organizace nacisty, 
nahradil hoteliér Josef Botka.  

Župní sjezdy 
Činnost župy se řídila příslušnými stanovami  

a zahrnovala vzdělávací, kulturní i organizační 
činnost. Významnou byla sociální a humanitární 
podpora, zejména ve prospěch legionářů, kteří se 
ocitli v existenční  nouzi  anebo  pomoc pozůstalým 

Výbor Župy Mladá Boleslav Československé obce 
legionářské na střeše Grandhotelu Věnec  

18. září 1932. 

po padlých legionářích. Například od roku 1926 
fungoval v rámci župy tzv. Fond pro nezaměstnané. 
Významně se župa podílela na podpoře jednot 
v pohraničí. Jednou z viditelných a manifestačních 
projevů činnosti byly oblíbené župní sjezdy 
legionářů. Jejich organizace a konání směřovaly 
zejména do měst v severních Čechách, právě 
s cílem podpořit české menšiny v převážně 
německých hraničních oblastech. Sjezdy se konaly 
v Jílovém u Hodkovic (1924), Rumburku (1926), 
Vrchlabí (1926), Jablonci nad Nisou (1928), Jičíně 
(1931), Děčíně (1932), Hrádku nad Nisou (1933), 
České Lípě (1934), Mělníce (1936), Jilemnici 
(1937) a v Novém Boru (1938).  

Sjezd v Novém Boru se konal již za napjaté 
mezinárodně-politické situace a vyzníval jako 
manifestace za obrany státu před hrozí expanzí 
nacistického Německa. Ochotu postavit se na 
obranu republiky demonstrovala Mladoboleslavská 
župa i přijmutím čestného názvu „Štorcha, Turpiše, 
Hojsáka“, tedy tří italských legionářů popravených 
v letech první světové války, pocházejících 
z regionu župy.   

Pohled do expozice Muzea odboje zřízeného 
v roce 1934 v sále Staré radnice na 

Staroměstském náměstí. 
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Muzeum odboje v Mladé Boleslavi 
Z iniciativy Mladoboleslavské župy a jejího 

místopředsedy pplk. Jaroslava Bukvičky vzniklo 
v Mladé Boleslavi roku 1934 tzv. „Museum odboje“. 
Příprava expozice zabrala čtyři roky a vybudovala 
se za vydatné pomoci města a především 
obětavého starosty Karla Šeráka. Město vyčlenilo 
vznikajícímu muzeu celé první patro ve Staré 
radnici na Staroměstském náměstí, kde bylo 
zřízeno pět výstavních síní. Mezi vzácnými 
exponáty byly například obrazy legionářských 
malířů Jindřicha Vlčka nebo Vojtěcha Preissiga. 
Určitou zajímavostí byla trojitá dýka, zhotovená 
Tatary z damašské oceli, cizelovaná a napuštěná 
jedem, kterou si přivezli legionáři jako suvenýr 
z bojů v Rusku nebo model legionářského vagónu 
v měřítku 1:4. Poslední síň byla z návrhu 
akademického sochaře Karla Mauermanna 
koncipována jako pietní kout, kde byl instalován 
pískovcový kámen se jmény padlých legionářů  
a měly se zde dokonce ukládat i urny zemřelých 
legionářů z Mladé Boleslavi.  

Hořký konec  
Činnost župy zanikla s likvidací 

Československé obce legionářské po okupaci 
v březnu roku 1939. Její funkcionáři se zapojili do 
protinacistického odboje a velká část za svoje 
nasazení ve druhém odboji zaplatila daní nejvyšší. 
Připomeňme symbolicky alespoň pokladníka Emila 
Federera, který byl zavražděn s celou rodinou 
v Osvětimi.  

S odstupem mnoha let a obzvláště v dnešních 
nelehkých časech je stále nutné si připomínat, před 
jak těžké životní zkoušky byli naši předci postaveni 
a že v nich obstáli.  

 
 
(Autor prosí majitele vzpomínek, dobových 

fotografií a dalších pozůstalostí, aby jej kontaktovali 
prostřednictvím internetových stránek www.csol-
mb.net ) 

 
Ing. Tomáš Pilvousek, Ph.D. 

Předseda Jednoty ČsOL v Mladé Boleslavi  

Z PAMĚTNÍ KNIHY VESELICE, DÍL I., 1922 - 1982

Milí čtenáři, v minulém čísle Zpravodaje jsme 
se věnovali letům 1949 a 1950. V dnešním čísle se 
společně podíváme do dalších let. 

V kronice se pro rok 1951 uvádí, že předešlý 
rok skončil hospodářsky velmi dobře, všechny polní 
práce byly včas splněny, půda řádně připravena, 
avšak v kolektivní práci v zemědělství a socializaci 
vesnic nebyl v naší obci učiněn žádný krok kupředu 
a hospodařilo se po staru. Navíc v zemědělství byl 
stále větší a větší nedostatek pracovních sil, mimo 
jiné i v důsledku rozšiřování průmyslu v našem 
státě, kdy mládež a dospělí se zapojovali do práce 
v průmyslu a v podnicích, kde dosahovali oproti 
zemědělství více peněz. Přes mnohé problémy  
s nedostatkem pracovních sil v zemědělství, se celá 
řada rolníků snažila udržet své usedlosti  
v soukromém vlastnictví a odmítala přistoupit  
k společné práci a založení „Jednotného 
zemědělského družstva“. I přes nedostatek 
pracovních sil byly veškeré polní práce v obci  
v tomto roce vzhledem k dosti příznivému počasí 
zvládnuty včas a celková úroda byla toho roku dosti 
příznivá. 

Odchodem mládeže do různých zaměstnání, 
do škol či vojenské služby snížil se již dosti slabý 
počet členů místní skupiny Československého 
svazu mládeže, následkem toho okresní výbor 
svazu tento rozpustil. Tím ale také v naší obci 
zaniká velká část kulturní práce, kterou tito mladí 
lidé pro obec vyvíjeli. 

Další zajímavostí a pokrokem ku předu je 
skutečnost, že v říjnu začal naší obcí projíždět 
autobus a to z Libáně do Mladé Boleslavi. Projížděl 
třikrát denně, v úterý, ve středu a v pátek dokonce 

čtyřikrát denně. Rovněž 
došlo k rozšíření návse. 
Původně z okresní 
silnice do vnitra obce 
kolem hostince  
Fr. Rýdla stávala devět metrů široká cesta. MNV 
požádal správu státních statků o přepuštění části 
pozemku na rozšíření této cesty a upravení  
v náves. Žádosti bylo vyhověno a za spolupráce 
občanů došlo k rozšíření a náves nabyla zcela 
jiného vzhledu. I v tomto roce bylo pokračováno ve 
výsadbě lesních sazenic na neplodné půdě na 
Hladomřích. 

Mezi kulturní akce tohoto roku patřil sousedský 
ples, který uspořádala místní organizace KSČ  
a to dne 13. ledna a 17. února se konal ples Lidové 
myslivecké společnosti. Byla uspořádána  
i 2 filmová představení a besídka školních dětí  
z řitonické školy. Všechny kulturní akce byly hojně 
navštíveny. 

Světovou historickou událostí roku 1951 bylo  
v celém světě hlasování mírumilovných lidí pro 
uzavření míru mezi pěti velmocemi a to Amerikou, 
Ruskem, Francií, Anglií a Čínou. I v naší obci byla 
tato akce provedena místním akčním výborem, a to 
10. června. Všichni občané naší vesnice hlasovali  
a všechny hlasovací lístky vyzněly přáním pro 
uzavření míru. 

Roku 1952 přistupují zemědělci naší obce ku 
společnému hospodaření a zakládají „Jednotné 
zemědělské družstvo“ se závazkem, že od 1. ledna 
1953 svedou dobytek do stájí dosavadního statku, 
který převzali do obhospodařování. Do družstva 
vstoupili téměř všichni majitelé usedlostí. Podzimní 

http://www.csol-mb.net/
http://www.csol-mb.net/
11



plodiny, až na malé množství pšenice, byly zasety 
a to již na velkých dílech, neboť byla provedena 
včas hospodářsko-technická úprava půdy. 

Koncem února vypukla v zemědělských 
usedlostech slintavka hovězího a vepřového 
dobytka. Tato nemoc postihla 15 chlévů, proběhla 
bez velkých ztrát, za oběť padla pouze jedna kráva 
a tele. 

Počasí roku 1952 bylo k zemědělství nadmíru 
nepříznivé. Kronikář uvádí: „Sníh v zimě nebyl 
téměř žádný. Zima byla mírná, avšak ještě v březnu 
mrzlo. V první polovině května stoupla teplota až na 
24 stupňů, na to se rázem ochladilo a 21. a 22. 
května přišly takové mrazy, že zmrzlo již vyholené 
ovoce, též nať na bramborách. Na to po menším 
deštivém počasí se oteplilo a nastala vedra  
a sucho. Obilí po většině přischlo a již 18. června 
počalo se kosit obilí. Ovoce vyjma hrušek nebylo  
v naší obci téměř žádné. V tomto roce nastal 
nedostatek krmiv pro dobytek, neb slámy bylo málo 
a v době, kdy se měla sušit sena, bylo deštivo  
a chladno.“ 

V tomto roce, konkrétně 9. června, byl v naší 
obci založen i výbor žen při MNV a to z toho 
důvodu, aby se působnost členů MNV dostala do 
všech vrstev občanstva. 

Ohledně kulturního dění v naší obci kronikář 
uvádí, že kultura a činnost osvětová těžko 
propracovávala si cestu do naší zemědělské obce. 
Pokrokové knihy v místní lidové knihovně zůstaly 
nepovšimnuty. V tomto roce byly pořádány jen dvě 
taneční zábavy, promítán třikrát film a několik 
různých přednášek, ovšem všechny akce za velmi 
malé účasti občanů. 

Na závěr našeho ohlédnutí do minulosti naší 
obce nesmíme zapomenout ani na naše nejmenší, 
těm byla v zemědělském útulku roku 1952 zřízena 
kuchyně a vařily se pro děti obědy a odpolední 
svačiny. Vaření obstarávala paní Miroslava 
Matoušková. V útulku bylo denně průměrně kolem 
20 dětí. 

Podle Pamětní knihy Veselice zpracovala 
Martina Jakubcová 

Z ČINNOSTI SPOZ 

Pálení „čarodějnic“ 

30. dubna, jak každý ví, se pálí „čarodějnice“. 
My na Veselici nejsme výjimkou. Uspořádali jsme 
pro děti na veřejném prostranství odpoledne plné 
her. Sešlo se sice méně dětí, celkem 16 i s dvěma 
miminky. Ale předpokládáme, že si děti užily 
soutěže mezi dvěma družstvy. Na konec dostaly 
sladké občerstvení v podobě netopýrů, 
čarodějnických prstů a mufínů. Dostalo se i na 
dospělé. Děti ještě na cestu dostaly malá košťátka 
svítící ve tmě. Kostýmy dětí byly vyhodnoceny a 
odměněny malými dárky. 

Pak jsme všichni šli průvodem k chatám, kde si 
nejprve děti opékaly buřty. Bylo připraveno 
občerstvení i pro dospělé. Když se setmělo, byl 
zapálen oheň. 

Myslím, že jsme si všichni užili tento den, 
včetně krásného počasí. 
 
 

Za SPOZ 
Věra Pažoutová 

Jarmila Bulířová
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Setkání u stromečku

V prosinci se uskutečnilo předvánoční setkání  
u stromečku jako už poněkolikáté. 

Děti přednášely básničky, Terezka K. hrála na 
pianko, Honzík C. s Anetkou K. zpívali. 

Bylo malé pohoštění, vánoční cukroví, štola, 
chlebíčky a hlavně svařáček. Pro děti byl připraven 
čaj.  

Sešli jsme se v hojném počtu. Nakonec anděl 
rozdal nadílku všem dětem. S přáním, ať se zase 
ve zdraví sejdeme, jsme se rozloučili.  

Za SPOZ 
Věra Pažoutová 

Jarmila Bulířová

Vítaní občánků a oslava jubilantů

Dne 24. 11. 2024 jsme přivítali nového 
občánka naší vesničky Dominika Nováka a předali 
mu dárek a mamince kytičku. 

Poté následovala oslava jubilantů. V tomto 
roce jich bylo pozvaných 14 spolu se svými 
nejbližšími. 

Jistě všechny potěšilo pásmo dětí se svým 
vystoupením básniček a písniček. 

Všem oslavencům jsme předali dárkový 
balíček a kytičku. Těm, kteří se nedostavili jsme 
popřáli doma. 

Příjemné odpoledne jsme zakončili 
posezením a povídáním u kávy a zákusků. 

Poděkovaní patří též OÚ za občerstvení a 
dárky. 

Za SPOZ 
Věra Pažoutová 

Jarmila Bulířová

KOPIDLNKA

Již delší dobu se proslýchalo, že trať, která se 
už léta nepoužívá, bude využitá pro zkušební 
provoz autonomního vlaku. Po předchozích letitých 
přípravách, renovaci železničních kolejí bylo na 
přejezdech vybudované nové bezpečnostní 
zařízení v podobě závor s výstražníky. V dubnu 
tohoto roku vyjela na trať EDITA.  

Edita je Experimentální Drážní vozidlo pro 
Inovativní Technologie AŽD. Vznikla modernizací 
motorového vozu pocházejícího ze 70 let 20. 
století, který můžeme znát pod názvem krabička či 

orchestrion (motorové vozy řady 810, které jsou 
nejrozšířenějšími českými železničními motorovými 
vozy a používají se zejména na lokálních tratích 
s menším počtem pasažérů).  

Zjednodušeně by se dalo říct, že vozidlo 
disponuje kamerami a laserovými senzory a ty 
mapují terén, měří vzdálenosti a nepřetržitě snímají 
okolí vozu a trati. Data se neustále zpracovávají  
a vyhodnocují a cestující je mohou sledovat na 
displejích umístěných k tomuto účelu uvnitř vozidla. 
I když trať slouží jako experimentální laboratoř 
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nových typů zabezpečovacích a asistenčních 
zařízení je možné vlakem i cestovat. Jedná se sice 
o autonomní řízení, ve vlaku je však pořád přítomen 
strojvedoucí, který v případě potřeby může do 
řízení zasáhnout (Česká legislativa totiž zatím 
neumožnuje přepravu osob v čistě autonomním 
zařízení). 

Kopidlnka jezdí na trati: Kopidlno, Ledkov, 
Libáň, Dětenice, Osenice, Rokytňany, Rabakov, 
Domousnice, Řitonice a Dolní Bousov. Jízdenka se 
dá koupit ve vlaku a jednosměrná stojí po celé 
délce tratě 50 Kč pro dospělého, děti do 15 let a 
senioři nad 65 let mají poloviční jízdné a děti do 6 
let a ZTP mají přepravu zdarma. 

Vlak s cestujícími poprvé vyjel 5. dubna  
a soupravu můžete vyzkoušet i vy a to 
v následujících termínech: 1. - 6. července, 4. - 10. 
srpna, 6. a 7. září a naposled v tomto roce  
o víkendu 4. a 5. října. 

Když jsem pro vás připravovala tento článek 
povedlo se mi trať absolvovat za pouhé 3 minuty! 
Ne, nebylo to prstem po mapě. Na stránkách 
www.kopidlnka.cz v sekci novinky mně pobavil  
a taky zaujal název ,,na co zírá mašinfíra“, klikla 
jsem na to a odkaz mne přesunul na stránky 
iDnes.cz. První video je taky trať Kopidlnky, ale je 
dlouhé přes 45minut, níže však je další video 
s názvem: ,,Na co zírá mašinfíra: Českým rájem od 
zámku k zámku po "drážním safari" za 3 minuty,, a 
to je ta správná zrychlená verze! Video je staršího 
data, ale je proto zajímavější si všimnout a 
uvědomit, jak to kolem známých zastávek vypadalo 
ještě nedávno a jak to vypadá dnes.  

Šťastnou cestu! 
Alena Rysová

ČERVENÁ STŘEDA
Taky se Vám, milí přátelé, v posledních letech 

stalo, že jste při předadventních toulkách 
podvečerním městem zaregistrovali zvláštní 
scenerii… Zaujala vás červeným světlem 
nasvícená významná veřejná budova, modlitebna, 
synagóga, kostel, knihovna či jiná dominanta?  

Podařilo se vám vypátrat důvod této iniciativy?    
Poslední středu před začátkem adventu se 

rozsvítí červené světlo, které má symbolizovat krev 
trpících lidí, kteří byli a stále jsou pronásledování, 
mučení či zabiti pro své náboženské přesvědčení, 
pro svou víru (až 62,5% světové populace žije 
v zemích, kde dochází k závažnému porušování 
náboženské svobody). 

V loni se k Červené středě po celé republice 
připojilo přes 145 institucí. Červenou středu 
zaštiťuje celosvětově (od roku 2016) britská 
pobočka křesťanské organizace Církev v nouzi,  
v České republice ji organizuje Česká biskupská 
konference společně s Ekumenickou radou církví 
v ČR a Federací židovských obcí v ČR spolu  
s Ministerstvem kultury od roku 2018. Akce se koná 
také na dalších místech ve světě, zejména ve Velké 
Británii, ale také v Bratislavě, Vídni, Budapešti, na 
Filipínách nebo Kanadě. 

Lidé v tento den organizují další doprovodné 
aktivity, pořádají konference, benefiční koncerty či 
společné modlitby. Cílem této iniciativy je 
připomenout společnosti, která dlouhodobě žije  
v pokoji a pohodě, že i dnes je na světě mnoho těch, 
kteří trpí. 

K této iniciativě se můžeme zapojit všichni. 
Letos se bude konat 26. listopadu 2025. Lidé jako 
jednotlivci, či rodiny zapalují červené svíčky, aby 
demonstrovali svůj postoj proti násilí a útlaku a aby 
připomněli a podpořili toleranci ve společnosti.  

Svědectví  a  více   informací  se   dozvíte   na 
oficiálních   stránkách   iniciativy: 
www.cervenastreda.cz                 P. Václav Novák  

děkan v Sobotce 
(tel. 732973747) 

STOLNÍ TENIS – KDY, KDE A PROČ…
Už tradičně se u nás na Veselici každoročně 

hraje turnaj ve stolním tenise. Jako redakční rada 
jsme se zeptali organizátorů této sportovní akce, 
manželů Konývkových, proč a kdy začali tento 
turnaj u nás organizovat a jak to vidí s tak 
oblíbeným turnajem do budoucna. 

A tady máte jejích odpověď:  

S turnajem jsme začali již před 18 lety, a to 
proto, že se tady takovéto akce nedělaly. Oba jsme 
sportovně založení, a protože vlastníme stůl, nebyl 
po této stránce problém s organizací. V dalších 
letech, kvůli velkému zájmu bylo potřeba zajistit 
stolů více. Druhý zakoupili hasiči a třetí si 
půjčujeme od některého z hráčů. Dodržujeme 

http://www.kopidlnka.cz/
http://www.cervenastreda.cz/
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pravidla tohoto sportu a pouze podle počtu 
přihlášených si je na začátku turnaje upřesníme. 
Např. počet hraných setů a do kolika bodů se 
jednotlivé sety budou počítat. 

V současné době bychom byli rádi, kdyby se 
někdo z mladších hráčů organizace tohoto 
turnaje ujal, neboť si myslíme, že je zapotřebí 
mladou generaci více zapojit do dění v obci. 
Zdraví Konývkovi 

A když už jsme u otázky proč a kdy, tak přidáme 
ještě otázku kde, a můžeme se podívat trochu do 
historie tohoto oblíbeného sportu. Tyto odpovědi 
můžete v dnešní době jednoduše najít doslova na 
pár kliknutí, to si moc dobře uvědomuji, stejně tak 
někteří z vás odpovědi znají. My však doufáme, že 
ti, kteří odpovědi neznají, si s chutí tady na 
stránkách našeho Zpravodaje, díky naší práci,  
o tomto sportu rozšíří své povědomí. Nebojte 
nebude to dlouhé, vezmeme to hopem… 

První ,,moderní“ oficiální zmínky o tomto sportu 
zaznamenáváme koncem 19. století v Anglii. Tady 
se stolní tenis vyvinul ze společenské hry, kterou se 
v Británií ve velkém baví obyvatelé. V roce 1884 
vydává tamní nakladatelství první směrnice pro tuto 
hru a nazývá ji ,,miniaturní tenisovou hrou uvnitř“. 
Hraje se kaučukovým míčkem. V roce 1900 na svět 
výrobci uvádí první celuloidové míčky pro hru 
registrovanou pod názvem GOSSIMA nebo PING 
PONG. V Anglii nastává v následujících letech 
doslova pingpongová horečka a šíření této hry do 
ostatních zemí už zdá se nic nezastaví. 

U nás se v roce 1926 uskuteční první 
mezinárodní turnaj. Za zlatou éru tohoto sportu  

u nás se považuje rok 1932, kdy mužské družstvo 
přináší z mistrovství světa zlatou medaili. 
Následných 20 let je Československo světovou 
pingpongovou velmocí (spolu s Maďarskem, Anglií 
a USA). V padesátých letech nadvládu nad tímto 
sportem přebírá Čína a následně Japonsko. 

Postupně se upravují pravidla, určuje se 
velikost míčků, stanovují se omezení pro potah 
pálky a taky dochází k vývinu, oddělování  
a rozlišování herních stylů.  

Stolní tenis je v dnešní době považován za 
jeden z 10 nejrozšířenějších a nejoblíbenějších 
sportů na světě. 

Můžete jej hrát v obleku a s minimální kondicí  
i námahou, ale též s maximálním nasazením na 
vrcholové úrovni a s perfektní kondicí. Vrcholoví 
sportovci se těší výborným výkonům i v poměrně 
vyšším věku (než je to u jiných sportů na vrcholové 
úrovni).  

Slušné sportovní vybavení se dá pořídit za 
rozumnou cenu a vydrží dlouhá léta. 

Je toho ještě hodně o čem by se dalo psát, ale 
slíbila jsem, že to nebude moc dlouhé. 

Navrhuji, ať si doma zahrajete malý rodinný 
kvíz. Ten, kdo si první přečte článek, muže dalším 
členům domácnosti položit pár otázek, kterými 
prověří jejich znalosti ohledně tohoto sportu. Věřím, 
že se dobře pobavíte, zjistíte, kdo je největší 
pingpongový znalec a určitě se spolu zasmějete. 
Správné odpovědi však neprozrazujte, nechte 
ostatní ať si je přečtou :) 
Na shledanou u pingpongového stolu! 

Alena Rysová

CO PŘIPRAVUJEME V ŘITONICÍCH?
Stalo se už nepsanou tradicí, že na stránkách 

Zpravodaje se dočtete také něco málo o dění 
v Řitonicích. Ráda bych vás informovala o tom, že 
jsme si v Řitonicích vzali váš Zpravodaj za vzor  
a v počátku roku jsme vydali náš první pokus  
o Řitonické novin(k)y. Spolu s Michalem Šíbou jsme 
se pokusili o vytvoření několika rubrik, s nimiž 
budeme nadále pracovat.  

Zpravodaj vyšel v březnu s podporou 
zastupitelstva obce, očekávali jsme tedy logicky, že 
se jeho elektronická verze objeví na webu obce a 
budeme vás moci touto cestou na jeho obsah 
odkázat. Tato představa se ale bohužel prozatím 
nevyplnila.  
 

Jaroslava Vávrová

NADACE NA ZÁCHRANU KOSTELA SV. ŠTĚPÁNA V ŘITONICÍCH

Největší kulturní událostí pořádanou Nadačním 
fondem kostela sv. Štěpána v Řitonicích bude letos 
opět, tentokrát už pátý ročník, letního benefičního 
koncertu. Ten letošní má datum 9. srpna.  

V úvodu se představí mladinká, teprve 
šestnáctiletá folková interpretka Eliška Jaroušová. 
Svým programem nás obohatí Chanson Trio 
Coucou. Trio si při svých koncertech zakládá na 
živé atmosféře a jiskření mezi interprety 
a publikem. Celkový projev a dojem z jejich 
vystoupení je inspirován francouzskou hudbou, 
poezií a francouzskou kulturou obecně. Koncerty 
slovem provází frontmanka Radka Rubešová.  

Prozradím, že pravidelní návštěvníci našich 
koncertů poznají, že všechny členy tohoto 
seskupení už v Řitonicích nejednou viděli a slyšeli. 

Hlavním interpretem srpnového koncertu bude 
Xindl X, vlastním jménem Ondřej Ládek, český 
zpěvák, písničkář, hudebník a scenárista. Pokud 
jsou vám povědomé názvy písní Mamut, Dysgrafik, 
Anděl, Chemie, Řiditel autobusu, V blbým věku 
nebo Cudzinka v tvojej zemi, přijďte si některé  
z nich společně s námi připomenout 9. 8. 2025 ke 
kostelu sv. Štěpána v Řitonicích. Těšíme se na vás! 

 
Jaroslava Vávrová
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NĚCO DOBRÉHO K ČAJI… 

Růže s mléčnou čokoládou   
pro 6 osob potřebujete: 200 g mléčné 
čokolády na vaření, 100 g změklého 
másla, 100 g neslazených 
cornflakes. 

POSTUP PRÁCE 
Máslo nakrájejte na kostičky  
a dejte spolu s čokoládou rozpustit 
do mikrovlnky. Dobře promíchejte  
a nechte lehce zchladit. 

Cornflakes vsypte do rozpuštěné čokolády  
a vařečkou opatrně zamíchejte tak, aby se cereálie 

nerozlámaly. 
Malý plech vyložte papírem na pečení. 

Pomocí 2 polévkových lžic pak na něj 
dávejte směs obilovin s čokoládou tak, 
abyste vytvořili malé terče. Vše pak dejte 
nejméně na 1 hodinu do chladničky,  
a teprve poté servírujte. 

Z francouzštiny přeložila 
  Ivana Sůsová

 

KALENDÁŘ AKCÍ U NÁS I V OKOLÍ 

1. 5. - 22. 6. Šolcův statek v Sobotce – výstava 
Alena Laufrová: ZÁZNAMY A RECYKLACE. 

9. 5. - 20. 6.   Městská knihovna F. Šrámka 
v Sobotce - výstava: ŽIVOT V PROTEKTORÁTU 
ČECHY A MORAVA. 

1. 5. - 30. 10.  Šolcův statek v Sobotce - výstava 
Jan Rýz: DYNAMICKÉ KŘIVKY V PROSTORU. 

13. 6. 19:00 Beny Rock & Pop - kiosek Sahara, 
koupaliště Libáň. 

28. 6.  13:00 Okrsková soutěž v Řitonicích :  
135. výročí založení SDH Řitonice. 

11. 7.   19:00 Beny Rock & Pop - kiosek Sahara, 
koupaliště Libáň. 

2. 8. 10:00 Neckyáda - soutěž plavidel kiosek 
Sahara, koupaliště Libáň. 

2. 8.   21:30 Letní putovní kino.  
Sportovní areál Libáň. 

2. 8  13:00 TURNAJ VE STOLNÍM TENISE. 
Před budovou OÚ Veselice. 

2. 8. Bechovské Hodgepodge. Uskuteční se ve 
sportovním areálu na Svobodíně. 

9. 8. 17:00 5. letní benefiční koncert pro kostel 
sv. Štěpána s Eliškou Jaroušovou, Chanson 
CouCou Triem a Xindlem X. Řitonice. 

22. - 23. 8. Sobotecký jarmark a festival řemesel. 
Více na sobotecky-jarmark.cz 

30. 8. 18:00 Posvícenská zábava. Veselice. Před 
OÚ, již tradičně zahraje DIFUR BAND.  

??.  9.  Cyklovýlet. po krásných místech našeho 
okolí. Datum a čas bude upřesněn na obecní vývěsce. 

6. 9.   11:00 Domousnice – SRAZ VETERÁNŮ. 
Program bude zveřejněny obvyklým způsobem. 

28. 9.  10:00 Náměstí Svobody v Libáni. 
Libáňské posvícení – jarmark, stánky. 

4. 10.  15:30 a 19:00 Dům kultury Libáň. Travesti 
show skupiny Techtle Mechtle s pořadem: 
Hostinec u Maruny. 

16. 10. 18:00 Městská knihovna Libáň cestopisná 
přednáška: Petra Nazarova – Zasedací místnost v 
přízemí MěÚ. 

6. 11. 18:00 Městská knihovna Libáň cestopisná 
přednáška: Jiřího Kafky  - Pobřeží Slonoviny – 
Zasedací místnost v přízemí MěÚ. 

23. 11. 15:00 Koncert muzikálových melodií – 
vystoupí Jana Ryklová a Michal Bragagnolo (4 
Tenoři) – Kostel sv. Ducha v Libáni, pořádá Město 
Libáň. 

??. 12.  Slavnostní rozsvěcení vánočního 
stromu. Před budovou OÚ Veselice. Datum a čas 
bude upřesněn na obecní vývěsce. 

 Zpracovala  
Marcela Šafránková 

Alena Rysová
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